










dezeljsko naselje postal pomemb
no tunis-ticno sredisce. Ko ome
n jajo svoje lastne turistiene moz
nosti, imajo v mislih predvsem 
Rakov in Zelske jame, 
ki so domala neizkol'iScene in 
vee lovs:kih objektov po prostra
nih rakovskih gozdovih. 

Rakovcani so dobro organizi
raH splosni ljudS'ki odpor in na
rodno zasO.ito, uspe.sno pa uve-

ljavljajo tudi zavest o varnosti 
obcanov. 

Glede razvoja so Rakovcani op
timis·ti. Menijo, da bo Rakek se 
naprej ostal poselitveno zanimiv 
zaradi svojih ugodni.h prometnih 
moznosti in zaposHtve. Menijo, 
da je krajevna skupnost v t ern 
t renutku primerno organizirana, 
da pa bo po•trebno vloziti vee 
naporov, da bi pritegnili v delo-

vanje c1m vee mladih, ne glede 
na to, kje je njihovo delovno 
mesto. 

Denarna sredstva za financira
nje izgradnje nekaterih prepo
trebnih objektov komunalnega in 
drUZ.benega standarda ne bi sme
la biti problem, saj je odstotek 
zaposlenih na Rakeku visok. Kot 
menijo Rakovcani, bo potrebno 
intenzivno iskati tak§ne panoge 

dejavnosti v proizvodnji, ki bi 
lahko perspekt:ri.vno zaposlovale 
vse vee in vee mladih Rakovca
nov, Jci se zaradi ugodnih pro
metn.ih zvez usposabljajo v raz
licnih solskih srediscih po vsej 
Sloveniji. Z urejeno komunalno 
infrastrukturo in z vse bolj ure
jenimi druzbenimi dejavnostmi 
si lahko Rakovcani upraviceno 
pr.izadevajo za se boljsi jutri, ko 

bodo dosezke v materialni iz
gradnji lahko oplemenitili z do
sezki na drugih podrocjih, v kul
turi, telesni kultur.i, seveda ob 
celovito urejenem solstvu, otro
skem varstvu in ne nazadnje pri
jetnem okoluu, ki mora sprem
ljati urejen kraj, sosesko ali vee 
naselij. 

Gradivo pripravila 
F. Sterle in B. Levee 

Delo kmetijske razvojne skupnosti 
Ob koncu leta 1971 je bil pri skupscini obcine Cerknica usta

novljen sklad za pospesevanje kmetijstva, ki je pri razvoju nasega 
kmetijstva nedvomno odigral pomembno vlogo. Kljub dosdenim 
uspehom pa so potrebe po zagotavljanju zadostnih kolicin kvalitetne 
in poceni hrane se naprej zahtevale intenzivno vkljueevanje orga
niziranih subjektivnih sil, ki naj bi kmetijstvu v tern srednjerocnem 
obdobju zagotovile trdnejsi polozaj ter pomagale pri uveljavljanju 
doslednejsih druibenoekonomskih odnosov na podlagi ustave in za
kona o zdruzenem delu. Organizirano usmerjanje materialnih sred
stev naj bi omogocilo boljse momosti za razvoj, predvsern pri zdru
Z.evanju dela, sredstev in zemlje. Glede na novo zacrtane naloge v 
razvoju krnetijstva za obdobje 1976-1980, je bilo nujno, da se je v 
pospesevanje razvoja nase vasi vkljucilo tudi ostalo gospodarstvo 
v obcini. 

Ustanovljena je bila kmetijska 
razvojna skupnost (KRS), v kate
ro zdruzujejo sredstva organiza
cije zdruienega dela in obcinska 
skupsci!Ila. ZastaVIl.jeni cilji raz
voja kmetijstva nas siHjo, da v 
pnihodnj.ih letih ob polnem spo
stovanju osebnega dela kmeta in 
zasebne lastnine zemlje, ki pred
stavlja 68 odstotkov vseh kmetij
skih povrsm v obcini, pospesu
jemo zdruievanje dela, sredstev 
in zemlje. P.ovsod, kjer raste za
vest o po.membnosti zdruievanja, 
naj bi se s pospesevalnimi ukre
pi vkJjucevala kmetijska razvoj
na skupnost. 

V letu 1977 bo s.kupnost pospe
sevala V·Se oblike zdruievanj a de
l a, sredstev in zemlje s spodbud
nirni ukrepi v oblrikri. regresov. Za 
razvoj kmetijstva so prav gotovo 
pomembna zdrUZ.evanja kmetov 
v strojne skupnosti, podjedelske 
in proizvodne sikupnosti, skupin
&ki hlevi ter skupnosti za ureja
nje kmetijskih zemljlisc. 

ZdrUZ.evanje kmetov v strojne 
skupnostrl. bo kmetijska razvojna 
sku<pn.Ost se naprej pospe5evala 
z reg.resi. Kriter-i!ji so nasledji: s 
30-odstotnim vrednosti 
se regresia"a naslednje stroje v 
strojni skupnosti: sod za gnojev
ko, trosilec umetnega gnoja, tro
silec hlevskega gnoja, vseh vrst 
kombajilli, krozne brane, klina
ste brane, freze in kultivatorji, 
vseh vr.st plugov, skropilnice, se
jainice in sadliJci, goularska vitla, 
traktorji nad 65 KS in nakladalec 
hlevskega gnoja. 30 odstotkov se 
daje za nastete srtroje pod pogo
jem, da je v stJrojno skupnost 

vkJ.jucenih najmanj pet clanov 
ozkoma ·p:ni zitmern kombajnu 
najmanj deset clanov. 

Kjer je v strojno skupnost 
vkljucenih manj clanov (dva do 
stirje) :zm.asa regres za nas.tete 
stroje 15 odstot>kov. 15-odstotni 
regres se daje za samonakladal
nike sena skupnostim z najmanj 
dvema cl.anoma. Izjemoma je do
locen 30-odstotni regres vredno
sti za kosilillico, in si
cer za strojne skupnosti z naj
rnanj tremi clani ter za mesalec 
za gnojevko v strojni skupnosti 
z naj.manj dvema Clanoma. ce 
zaradi premajh!nega stevila kme
tov v posameznem kraju ni mo
goce ustanovi..ti vecje strojne 
skupnosti, so dopustlna odstopa
nja. 0 takSJ:lih zahtevkih bo iz
vrsni odbor skupnosti posebej 
razpravljal. na svojih sejah. 

Kmetrl.jska razvojna skupnost 
postavlja v prednosti polofuj in
tenzivnejse zdruzevanje dela in 
sredstev v obliki polljedelskih, 
proizvodnih in hlevslcih sk:upno
sti. P11i tern gre za poglabljanje 
druibenoekonorns.kih odnosov v 
kmetij.stvu s Oimbolj racionalno 
uporabo lastnih in cLruzbenih 
sredstev. Te oblike vlaganj naj 
bi v.p1ivale na izbo1jsanje gospo
darskega polozaja kmetijskih 
proizvajalcev in s tern v zvezi na 
vecanje kmetijske :proizvodnje. 
Za nabavo kmetlij:skih strojev v 
omenjene sk:upnosti je kmet:ri.jska 
raziskova!lna skupnost namenila 
30-odstotrni regres vrednosti stro
ja b.rez posebne omejitve clan
stva. 

Idilika nase Notranjske (posnetek z Blaske planote) 

Poljedelskim in proizvodnim 
skupnostim pa skupnost zavaru,ie 
tudi pr.idelek in s t ern nosi ri
Zli·ko v primeru nizkih cen in ele
mentarnih nesrec. 

Skupnost se je posluzila tudi 
zelo vzpodbudnega ukrepa za po
spesitev izgradnje skupnih hle
vov. K tako vlozeni investiciji 
pmspeva skupnost sredstva v vi
sini 20 odstotkov, in ·sicer s tern, 
da mora biti v bodocem skup
nem hlevu najmanj 15 glav go
ve.ie zivine po clanu. 

Velika razdrobljenost kmetij
skih zemljiSc, izredno neracio
nalno kmetijski pro
stor v obOin.i in pospeseno 
opremljanje kmetii s stroj;i nas 
sHi, da se brez odlasanja lotimo 
smotrnega urejania zemljisc. Pri 
skupnostih za urejanje zemljiSc 
(melioracijske, kornasaoijske) bo 
skupnost s f.inancno udelezbo po
krivala stroske kmetov - ude
lezencev. Sprejet je bil tud.i 
sklep, da se v prvem letu ure
ditve £inancira 600 kilogramov 
umetmih gnojil po hektaru. Na 
podrocju urejanja ni bi
lo do sedaj nic s:torjenega; taka 
obhi·ka vlaganja pa daje velike 
moznosti za ureditev kmetijskih 
zemlj.isc. 

Pomembni ukrepi pri pospese
vanju zivinoreje se nanasajo 
predvsem na dajanje premij k 
osemenjevanju plemenic in k za
varovanju zivine. Pri osemenje
vanju plemenic kvrje skupnost 
premij.o v visini 90 dinarjev po 
plemenioi. Premija k zavarova
n.iu z·ivine pa znasa za krave in 
plemenske te1ice 45 dinarjev. 0 
prerniranju zavaroovanja pitancev 
je treba podrobneje prouOiti po
goje, ki jih nudi Zavarovalna 
skupnost »Triglav« in se bo o 
tern odlocalo pozneje. Potre'uno 
bo vplivati tudi na poli.tiko pro
meta s teleti, ki negativno vpliva 
na obnovo domace crede, obe
nem pa tudi uskladiti vlaganja v 
izgradnjo hlevov z nabavo ple
menske ziv.ine. 

V zvezi s pospesevanjem po
rabe repromateria•lov so sprejeti 
nasledruji sklepi.: 

- regres za komple>ksna gno
jila masa 30 odstotkov prodajne 
cene; 

- regres za enosmerna gnojila 
znasa 15 odstotkov, medtem ko 
se za cisti dushk regresa ne daje; 
regreskanje gnoj.il pride v po
stev prj nabavi nad 800 kilogra
mov; 

- regres za krmila znasa 10 
odstotkov p:rodajne cene; 

- za prevetrova1ne naprave se 
financira regres v visini 300:J di
narjev; 

- pri izdelavi betonskih silo
sov financira skupnost 500 kHo
gramov cementa; za izdelavo le
senega silosa je regres isti (vred
nost 500 kilogramov cementa); 

- uredi.tev credinke se finan
cira s 3000 d:inarj ev za kos; 

- pri zamenjaiV·i semena zna
sa regres 30 odsrtotkov prodajne 
cene semena. 

Pri investicij.skih naJI.ozbah v 
zasebno kmetijstvo krije skup-

Obcanov 

nost 3,5 odstotka obres·ti od naje
tih kred.itov kmetovalcev. 

Zaradi izrednega pomanjkanja 
kadrov v agrozivilstvu se je 
skupnost obvezaia, da bo pode
ljevala kadrovs>ke stipendije 
vsem tistim, ki se izobrazujejo 
v kmetiJstvu, krije pa tudi stro
ske izobrazevanja ob delu in stro
kovna predavanja za kmetovalce. 

Tomko o delu kmetijske raz
iskovalne skupnos.ti v letosnjem 
letu. Zacrtane oblike vlaganj 
druzben.ih sredstev so podlaga za 
ustvarjanje novih, trdnejsih druz
benoekonomskih odnosov na po
drocju kmetijstva ter pomoci za 
postopno uresniOi.tev zastavljenih 
ciljev. Pospesevalni ukrepi naj bi 
vplivali na izoblhk:ovanje trdnej
sega gospodarskega polozaja 
kmetovalcev in s tern v zvezi na 
rast kmetijske p!I'oizvodnje. Upa
mo, da bodo dosezeni uspehi po
kazali upravicenost uporabe 
predlaganih oblik. 

F. Zrimsek 

vodnik 
V septembru letos bo skupnost siovenskih obcin izdala prirocnik 

»Obcanov vodnik«. V gradivu, v katerega priprav•i so sodelovali vsi 
upravni organi in nekatere samoupravne interesne skupnosti, je 
skupnost slovenskih obcin izhajala iz osnovnega namena publikacije, 
se pravi, nuditi obcanorn pornoc pri uveljavljanju njihovih pravic 
oziroma pri urejanju posameznih zadev. Poleg tega bo publikacija 
karis1:en pripomocek tudi strokovnim delavcern v upravnih in drugih 
organih, pa tudi odgovornirn delavcem v temeljnih organizacij zdru
zenega dela in drugih delovnih organizacijah. 

Ob uvodu, ki bo opredelil namen Vodnika, bodo tudi strokovna 
pojasniia in opozorila s podrocja splosnega upravnega postopka in 
posebnih postopkov; na prlmer: kaj je vloga, stranka v postopku, 
takse, pristojnosti, stroski postopkov, molk uprave, rok za izdajo 
odlocbe, pritozba in podobno. Poleg kazala pa bo imel Vodnik tudi 
abece9-ni ki bo omogocal obcanu, da bo hitreje nasel opis 
oprav1la, kl ga zanima. V gradivu bodo uporabljeni izrazi, ki so ob
canom bolj znani oziroma jih uporabljaj-o v neposred:nem zivljenju. 

Po vsebini bo Vodnik zajemal opise postopkov in informaaije 
podrocje, ki joih pokrivajo obcinslci upravni organi, samoupravne 

mteresne skupnosti in krajevne skupnooti, pa tudi s podrocja za
varovanj ci.n varstva pravic obcanov. Vsak opis vsebuje v glavnem 
naslednje stiri elemente: 

- napotHo, kje obcan posamezno zadevo ureja; 
- vlogo in kaj mora predvsem vsebovati; 
- priloge, Id Jih mora priloziti k vlogi; 
- pojasnilo v zvezi s postopkom. 

Ker bo publikacija koristen pripomocek obcanom, jo pr.ipo
rocamo. 

Letosnji Zelski koncerti 
Tudi v letosnjem avgustu se bodo v nasem znanem kul

turno-zgodovinskem sporneniku - cerkvi v id.Uicnih ZelSah 
zvrstHi stirje kva1itetni koncerti: 

5. avgusta - duo Pavia Ursie, harfa (Ljubljana) in Tinka 
Muradori, flavta (Zagreb) 

12. avgusta - vecer opernih arij in sarnospevov; nastopajo: 
Anica Pusar-Jeric (sopran), Bozena Glavak (alt), Jurij Reja 
(tenor), Ivan Sancin (bas), Igor Svara (klavir) 

19. avgusta - nastop Studentskega okteta iz Ljubljane 

26. avgusta - koncert Piccola Orchestra Venetta, solist Rok 
Klopcic (violina). 

Vsi koncerti se bodo priceli ob 19. uri. 

Glede na to, da so se ze!Ski koncerti s svojo kvaliteto in 
svojskostjo trdno uveljavili tudi v sirsem slovenskem kultur
nem prostoru, pricakujemo tudi dosti domacih obiskovalcev -
ljubiteljev resnicnih umetniskih dozivetij . 










